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Protokół 

Posiedzenie Prezydium Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego Województwa 

Dolnośląskiego 

17 maja 2016 r., godz. 15.30  

Urząd Marszałkowski Województwa Dolnośląskiego 

 

I. Porządek obrad: 

 

1. Powitanie – Marek Woron, Przewodniczący WRDS WD. 

2. Zatwierdzenie protokołu z poprzedniego posiedzenia z dnia 13 kwietnia 2016 r.- 

Marek Woron i członkowie Prezydium WRDS WD. 

3. Podpisanie Stanowiska nr 1/2016 r. Prezydium WRDS WD w sprawie Kopalni w 

Bartnicy.(zał.) 

4. Dyskusja na temat stanowiska w sprawie Krajowego Funduszu Szkoleniowego. 

5. Informacja na temat państwowego monitoringu środowiska a potrzeb uzdrowisk 

dolnośląskich związanych z uzyskaniem statusu uzdrowiska – Waldemar Kulaszka, 

Dolnośląski Wojewódzki Inspektor Ochrony Środowiska, Świętosława Żyniewicz, 

główny specjalista w Wydziale Monitoringu Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony 

Środowiska. 

6. Informacja na temat działań Pełnomocnika Marszałka ds. Gospodarczych – Ilona 

Antoniszyn, Pełnomocnik Marszałka WD ds. Gospodarczych. 

7. Dyskusja na temat powołania zespołów branżowych WRDS WD – Marek Woron. 

8. Problem ratownictwa medycznego w województwie – Krzysztof Kisielewski, FZZ. 

9. Dyskusja na temat przygotowania zagadnień do planu wicepremiera Morawieckiego. 

10. Sprawy organizacyjne: 

- logo WRDS WD, papier firmowy, wizytówki. 

11. Ustalenie terminu posiedzenie Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego WD i jej 

zespołów.  

12. Wolne wnioski. 

13. Zakończenie posiedzenia. 

 

II. Lista obecności: 

 

1. Marek Woron, Przewodniczący WRDS WD, BCC 

2. Paweł Hreniak, Wojewoda Dolnośląski 

3. Cezary Przybylski, Marszałek Województwa Dolnośląskiego 

4. Maria Zapart, NSZZ Solidarność, wz. Kazimierza Kimsy 

5. Antoni Karasiński, OPZZ, wz. Andrzeja Otręby 

6. Krzysztof Kisielewski, FZZ 
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7. Bogusław Graboń, Pracodawcy RP, wz. Andrzeja Kalisza 

8. Marcin Kowalski, Konfederacja Lewiatan 

9. Waldemar Kulaszka, Wojewódzki Inspektor Ochrony Środowiska 

10. Świętosława Żyniewicz, Główny Specjalista w Wydziale Monitoringu WIOŚ 

11. Marcin Krzyżanowski, Doradca Wojewody Dolnośląskiego 

12. Piotr Koszarek, Asystent Marszałka Województwa Dolnośląskiego 

 

III. Treść wystąpień: 

 

1. Posiedzenie rozpoczął przewodniczący Marek Woron, proponując zatwierdzenie 

protokołu z dnia 13 kwietnia 2016 r. Członkowie Prezydium jednogłośnie zatwierdzili 

protokół. 

2. Przewodniczący przeszedł do następnego punku dotyczącego zatwierdzenia 

stanowiska nr 1 Prezydium WRDS WD w sprawie Kopalni w Bartnicy. Stanowisko 

zostało zatwierdzone jednogłośnie. 

3. Marek Woron poinformował zebranych o pracach nad Stanowiskiem nr 2 WRDS 

WD w sprawie Krajowego Funduszu Szkoleniowego. Nad powyższymi 

rekomendacjami pracowali członkowie Zespołu ds. rynku pracy, edukacji, kształcenia 

ustawicznego WRDS WD. Do treści tego dokumentu nie wpłynęły uwagi do biura 

WRDS WD. Spytał, czy członkowie Prezydium chcieliby jeszcze wnieść uwagi. 

Marcin Kowalski podziękował wszystkim, którzy wnieśli wkład w wypracowanie 

tych rekomendacji (temat był zgłoszony pod obrady WRDS WD przez Dolnośląskich 

Pracodawców). Dodał, że jest to pierwszy przypadek w Polsce, gdzie wszystkie strony 

dialogu społecznego wypracowały rekomendacje do ustawy o promocji zatrudnienia i 

instytucjach rynku pracy. Zaznaczył, że ten instrument finansowy  

z punktu widzenia pracodawców jest bardzo ważny, a pojawiło się wiele problemów  

z jego stosowaniem zarówno przez urzędy pracy, jak i pracodawców. Prosił 

Wojewodę Dolnośląskiego o wsparcie tego stanowiska w Ministerstwie Rodziny, 

Pracy i Polityki Społecznej. Wojewoda Paweł Hreniak obiecał, że przekaże ten 

dokument i wesprze jego procedowanie na poziomie ministerstwa. Marek Woron 

podziękował za inicjatywę i trud pracy szerokiego gremium, które wypracowało te 

rekomendacje. Członkowie Prezydium przyjęli jednogłośnie Stawisko nr 2 WRDS WD 

w sprawie KFS.  

4. Marek Woron zanim oddał głos przedstawicielom Wojewódzkiego Inspektoratu 

Ochrony Środowiska wyjaśnił, że temat ten został zgłoszony przez przedstawicieli 

gmin uzdrowiskowych – samorządowców i pracodawców – na których terenie 

znajdują się uzdrowiska – zaniepokojonych możliwością utraty statusu uzdrowiska  

z powodu przekroczenia norm zanieczyszczenia powietrza. Waldemar Kulaszka 

dodał, że do WOŚP też docierały te sygnały. Problem dotyczy standardów, które raz 

na trzy lata muszą być udokumentowane – dotrzymane w miejscach uzdrowiskowych, 

dotyczą też jakości powietrza. Do 2018 roku miejscowości uzdrowiskowe muszą 

udokumentować, że spełniają standardy czystości powietrza. Świętosława Żyniewicz 

rozpoczynając prezentację, powiedziała, że jakość powietrza w Polsce nie jest dobra  
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i dotyczy to także uzdrowisk. Na wstępie zaprezentowała obszar działalności WIOŚ, 

jeśli chodzi o ochronę powietrza. WIOŚ prowadzi monitoring powietrza w ramach 

państwowego monitoringu powietrza. Informuje o aktualnym stanie jakości powietrza, 

przekroczeniach norm. Monitoring jakości powietrza prowadzi  zgodnie z wymogami 

prawa krajowego dostosowanego do dyrektyw UE. Zgodnie także z wieloletnim 

programem monitoringu. Te pomiary wykonywane są w strefach. W Polsce jest 26 

stref. W woj. doln. są strefy miasta Wrocław, miasto Wałbrzych, miasto Legnica  

i strefa dolnośląska, czyli pozostała część oprócz tych trzech miast. Wykonuje roczne 

oceny powietrza, w ramach których wyodrębnia się strefy A-nie ma przekroczeń, C- 

są przekroczenia i należy podjąć działania naprawcze. 27 stacji pomiarowych, ponad 

200 urządzeń pomiarowych. Strefa dolnośląska, gdzie znajdują się wszystkie 

uzdrowiska, za 2015 rok została sklasyfikowana w strefie C ze względu na 

przekroczenia pyłu, arsenu, benzopirenu. W uzdrowiskach jest problem z pyłem PN-

10, czyli pyłem drobnym. Stacje pomiarowe znajdują się w Szczawnie Zdroju, Jeleniej 

Górze, Czerniawie. Planują w 2016 roku – w Polanicy Zdrój, w 2017 – Duszniki 

Zdrój, 2018 – Lądek Zdrój.  Jak dodała Świętosława Żyniewicz, na całym badanym 

obszarze są przekroczone normy benzopirenu, szczególnie te zamieszkane. On 

powstaje w wyniku spalania odpadów, niewysuszonego drewna, słabej jakości węgla. 

Przekroczenia: Jelenia Góra-Cieplice, Duszniki Zdrój, Polanica Zdrój, Kudowa Zdrój i 

Lądek Zdrój. Czerniawa, Długopole, Przerzeczyn Zdrój – nie stwierdzono 

przekroczeń. Źródło: 90 procent emisji z ogrzewania - kotłownie lokalne czy 

indywidualne domostwa. W perspektywie trochę się poprawia. Waldemar Kulaszka 

dodał, że przyczyny tkwią w tym, że społeczeństwo się rozwarstwiło: ci, co mieszkają 

w budynkach komunalnych, gdzie nie ma centralnego ogrzewania, palą odpadami. 

Paweł Hreniak spytał, czy istnieją dane dotyczące poprawy sytuacji związanej  

z wprowadzaniem programów naprawczych w niektórych gminach. Waldemar 

Kulaszka odpowiedział, że bardzo istotną zmianą jest zmiana jakości powietrza  

w niektórych miejscach we Wrocławiu po uruchomieniu obwodnicy autostradowej. 

Wojewoda dodał, że chodziło mu raczej o wprowadzane programy w gminach, np. 

program KAWKA. Świętosława Żyniewicz powiedziała, że te programy dopiero 

wchodzą i nie ma jeszcze wyników ich działania. Dotacje na wymianę kotłów dopiero 

zaczynają działać. Cezary Przybylski dodał, że samorząd pracuje obecnie nad 

uchwałą antysmogową, trwają konsultacje. Same zapowiedzi wzbudziły spory szum  

i niepokój wśród mieszkańców niektórych gmin, szczególnie tych, gdzie te zagrożenia 

przekroczeń norm powietrza są duże. Świętosława Żyniewicz dodała, że powszechnie 

dostępny jest miał czy węgiel brunatny, ekogroszk z Czech, które to materiały nie 

nadają się do palenia w kotłach, nie ma norm na kotły. Waldemar Kulaszka 

powiedział, że nie ma certyfikatów na paliwa, które są wykorzystywane do opalania, 

nie ma certyfikowania kotłów. Dla przykładu w Czechach zostało to wprowadzone, 

osiągnięto znakomite wyniki. Marek Woron dodał, że przedsiębiorcy, którzy 

produkują wysokiej jakości kotły, eksportują je do Skandynawii, bo w Polsce nikt ich 

nie kupuje, gdyż są za drogie. Cezary Przybylski powiedział, że jak nie będzie 

sankcji, to takie działanie (certyfikowanie paliw i kotłów) nie przyniesie efektu.  

Waldemar Kulaszka powiedział, że gdyby założyć 15-letni okres trwania procesu 
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wymiany kotłów, kominków etc., to wtedy można byłoby liczyć na efekty. Marek 

Woron powiedział, że temat jest wielowątkowy, ale obecnie najważniejsza jest 

sprawa zagrożenia utraty statusu uzdrowisk z powodu niedotrzymania norm czystości 

powietrza, a to jest związane z funkcjonowaniem pracodawców na danym terenie. 

Cezary Przybylski dodał, że fakt ten wykorzystują już z Niemcy w walce  

o kuracjuszy. Świętosława Żyniewicz powiedziała, że w ciągu ostatnich 10 lat jakość 

powietrza znacznie się poprawiła, gdyż zanieczyszczenia eliminuje przemysł. 

Pozostaje transport i ogrzewanie. Jeśli chodzi o statut uzdrowiska, to gminy 

uzdrowiskowe muszą wykonywać operat uzdrowiskowy raz na 10 lat. Do 2018 roku 

wszystkie uzdrowiska musza taki operat przygotować. Waldemar Kulaszka dodał 

także, że akty prawne w dziedzinie ochrony środowiska muszą być ujednolicone. Nad 

tym pracuje obecnie Ministerstwo Zdrowia. Samorządy oczekują, że na ich terenie 

będą prowadzone pomiary jakości powietrza, natomiast regulacje prawne stanowią, że 

to nie musi być tylko pomiar, ale także modelowanie. Jeśli WIOŚ ma tak dużą liczbę 

punktów pomiarowych, jest bardzo dobra meteorologia, to istnieją modele 

matematyczne pozwalające na określenie wielkości stężeń zanieczyszczeń na danym 

obszarze. To, w ocenie WIOŚ, wystarczy. Standard unijny zezwala na takie pomiary. 

Natomiast samorządy uważają, że skoro u nich jest tak źle, to być może WIOŚ źle 

policzył. Tu się zrodził problem. Pierwszy pojawił się burmistrz Polanicy z prośba  

o współpracę. WIOŚ ma przenośne stacje, ale musi je stawiać na minimum rok, musi 

być 90 dni pomiarowych, żeby wynik był miarodajny. Gmina zadeklarowała, że 

pokryje koszty energii elektrycznej etc. Natomiast inne gminy różnie podchodzą do 

tematu. Istotą sprawy jest koncentracja na eliminowaniu wysokiego poziomu 

zanieczyszczeń. Brak jest też sankcji. Cezary Przybylski powiedział, że problem 

polega też na tym, że większość gmin, w których są uzdrowiska, to są gminy biedne, 

które nie mogę wspomóc finansowo mieszkańców, stosując np. różnego rodzaju ulgi, 

ubożsi są też sami mieszkańcy. Marek Woron podsumowując, powiedział, że temat 

jest wielowątkowy i wymaga dalszego zainteresowania.  

5. Marek Woron poruszył wątek związany z Muzeum Papiernictwa w Dusznikach 

Zdroju zgłoszony na poprzednim spotkaniu przez NSZZ Solidarność.  Przypomniał, 

aby od samego początku temat ulokować na poziomie Zespołu ds. rozwoju dialogu 

społecznego. Jednakże dyrektor muzeum po przeczytaniu artykułu w gazecie na temat 

konfliktu (dot., jak przekazali partnerzy z NSZZ Solidarność, zwalnianiu członków 

organizacji związkowych w muzeum) zdecydował się nawiązać kontakt z WRDS WD, 

rozmawiał z przewodniczącym. Przewodniczący zadeklarował, że nie może 

reprezentować żadnej ze stron. Dodał, że po rozmowie ma podejrzenie, że 

pochopnymi działaniami można skrzywdzić dyrektora. Marek Woron powiedział, że 

dyrektor muzeum prowadzi obecnie działania, które mają doprowadzić do wpisania 

jednostki na listę światowego dziedzictwa kultury, realizuje projekty m.in. z funduszu 

norweskiego o dużej wartości. Dodał, że zasięgnął opinii w innym środowisku na 

temat działalności obecnego dyrektora muzeum i wszystkie one były bardzo 

pochlebne. Według tych informacji, dyrektor zainteresował się sytuacją, w której 

jeden z pracowników po godzinach pracy pozostaje w muzeum. Okazało się, że 

realizuje prywatne zlecenia. Przewodniczący Woron zasięgnął też opinii o tym 
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pracowniku, który okazał się być doktorantem na wrocławskiej ASP. Po 

przeanalizowaniu sytuacji przewodniczący zdecydował, aby na tym etapie nie 

przekazywać sprawy do rozpatrzenia przez Zespół ds. rozwoju dialogu społecznego. 

Zdecydował, aby prosić dyrektora o ustosunkowanie się do sprawy na piśmie. 

Dotychczas wszystkie postępowania zakończyły się dla dyrektora pozytywnie. Prosił 

członków Prezydium o zaakceptowanie takiej decyzji. Wojewoda Hreniak 

powiedział, że w takim  stanie rzeczy ma zaufanie do Przewodniczącego, spytał 

jednak, czy kontaktował się z druga stroną konfliktu. Przewodniczący Woron uznał, 

że nie był do tego upoważniony. Marcin Kowalski powiedział, że WRDS WD nie 

powinna zajmować się indywidualnymi sprawami pracowników, bo od tego są inne 

instytucje. Przewodniczący Woron uzupełnił, że tę sprawę pod obrady WRDS WD 

wniosła NSZZ Solidarność.  Marszałek Przybylski dodał, że Muzeum Papiernictwa w 

Dusznikach Zdroju jest jednostką samorządową, prowadzone były kontrole, które nie 

wykazały żadnych nieprawidłowości. Przewodniczący o zgodę na taki tok 

postępowania spytał szczególnie przedstawicielkę NSZZ Solidarność, która to 

organizacja wniosła sprawę pod obrady. Maria Zapart powiedziała, że ostatnio 

kontaktowała się z przedstawicielami organizacji z terenu powiatu kłodzkiego, gdzie 

ta sprawa też była omawiana i że nie dotyczy ona tylko zwolnienia tego 

przewodniczącego, ale też kilku pozostałych osób, do których dyrektor odnosi się 

niewłaściwie. Ponadto sprawa też jest w sądzie. Powiedziała jednak, że nic nie stoi na 

przeszkodzie, aby zwrócić się do dyrektora o dokumentację. Ustalono ostatecznie, że 

na tym etapie członkowie Prezydium zapoznają się z dokumentami i wtedy będzie 

można podjąć słuszną i niekrzywdzoną nikogo decyzję.  

6. Przewodniczący Woron przeszedł do następnego punktu dotyczącego zespołów 

branżowych, o których powołanie występowały organizacje. Powiedział, że jeśli te 

zespoły eksperckie miały powstać, to musiałyby być powiązanie z działaniami 

dotyczącymi planu premiera Morawieckiego. Dodał, że WRDS WD powinna być 

otwarte na powstawanie zespołów branżowym, które jednak powinny mieć charakter 

doraźne i być powoływane do rozpatrywania konkretnych spraw. Wojewoda dodał, że 

jeśli chodzi o potocznie nazwany plan premiera Morawieckiego, to takie konsultacje 

są prowadzone we wszystkich województwach i na pewno odbędą się też na Dolnym 

Śląsku. One się odbędą na Dolnym Śląsku najprawdopodobniej w lipcu i będą miały 

podobny przebieg jak konsultacje Programu 500+. Jako Wojewoda został poproszony 

o zaproponowanie pewnych rozwiązań. Poinformował, że chciał, aby w tym planie 

dosyć mocno była zaakcentowana sprawa Odrzańskiej Drogi Wodnej. Na razie ten 

plan ma być przyjęty jako strategia nowego rządu i będzie przedstawiony we wrześniu 

br. Zadeklarował też, że jeśli będą się pojawiały kolejne dokumenty związane z 

planem premiera Morawieckiego, to chętnie przedłoży je do konsultacji w WRDS 

WD. Marek Woron dodał, że do zespołów branżowych powinni dołączyć 

przedstawiciele wyższych uczelni.  

7. Krzysztof Kisielewski zreferował punkt dotyczący ratownictwa medycznego. 

Powiedział, że z Forum Związków Zawodowych wyszło pismo wyrażające 

zaniepokojenie nowymi rozwiązaniami dotyczącymi ratownictwa medycznego. Prosił, 

aby ten temat omówić na posiedzeniu Zespołu ds. ochrony zdrowia i polityki 
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społecznej WRDS WD i wnioski przekazać do zespołu rady dialogu społecznego. 

Wojewoda Paweł Hreniak powiedział, że w sprawie ratownictwa medycznego 

spotykał się ostatnio z przedstawicielami związków zawodowych i bieżące sprawy 

zostały wyjaśnione. Natomiast decyzje dotyczące ratownictwa medycznego, które 

zostały podjęte w lutym br. są nadal aktualne i nic się w tej sprawie nie zmieniło. 

Dodał jednak, że taka informacja wszystkim by się przydała. Zaproponował, że na 

posiedzeniu Zespołu ds. ochrony zdrowia i polityki społecznej, które odbędzie się 7 

czerwca br. przedstawi bieżącą sytuacja w tej dziedzinie. Dodał także, że na razie nic 

się nie zmieniło i wszystkie umowy dot. ratownictwa medycznego zostały aneksowane 

do 2017 roku. Marek Woron podsumowując, zaproponował, by po posiedzeniu 

Zespołu wystosować pismo do przewodniczącego RDW Piotra Dudy, aby na 

posiedzeniu RDS lub Zespołu ds. dialogu społecznego RDS przedstawić informacje ze 

wszystkich województw na temat planowanych zmian w systemie ratownictwa 

medycznego i dał szanse każdemu przedstawicielowi wrds wziąć udział w tym 

spotkaniu.  

8. Marek Woron zaproponował termin następnego posiedzenia Prezydium WRDS WD 

na 28 czerwca na godz. 9.00. Termin został zaaprobowany. Ustalono też, że plenarne 

posiedzenie WRDS WD i jej zespołów warto przełożyć na wrzesień.  

9. Marcin Kowalski w wolnych wnioskach zapytał o negocjacje w sprawie Kontraktu 

Terytorialnego. Marszałek Przybylski powiedział, że pewne rzeczy na pewno będą 

renegocjowane i zaproponował wysłanie pisemnej informacji w tej sprawie do 

członków Prezydium.  

10.  Marcin Kowalski powiedział, że obecnie trwają konsultacje działania 1.3. C – 

doradztwo dla przedsiębiorców w ramach RPO WD. Zostały tam wprowadzone 

rozwiązania, których celem jest dotarcie przez instytucje otoczenia biznesu z ofertą do 

przedsiębiorców. Natomiast organizacje pracodawców chcą wnioskować o to, aby 

wprowadzić rozwiązania zapewniające większe zaangażowanie organizacji 

zrzeszających przedsiębiorców i pracodawców w ramach działania 1.3.C z uwagi na 

to, że w ramach RPO WD w tej perspektywie finansowej nie ma środków na 

wzmocnienie partnerów społeczno-gospodarczych. Chodzi o to, by instytucje 

otoczenia biznesu mogły współpracować z organizacjami partnerów społecznych. 

Konsultacje mają się odbyć 20 maja br. 

11.  Marek Woron poinformował zebranych, że została reaktywowana Polska Rada 

Przedsiębiorczości, której celem jest pomoc w wypracowaniu jak najlepszych 

propozycji gospodarczych. . 

12.  Przewodniczący zakończył posiedzenie.  

 

 

 
Protokół sporządziła:       Zatwierdził: 
Aldona Andrulewicz,      Marek Woron  

sekretarz WRDS WD      Przewodniczący WRDS WD 

 

…………………………………    …………………………………. 

data i podpis       data i podpis 
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